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سخنگوی وزارت امور خارجه: 

صفحه 7

مهدی پازوکی ، اقتصاددان در گفت وگو با »آرمان ملی« مطرح کرد: 

افزایش نرخ سود بانکی برای کنترل تورم
        در حال حاضر نرخ تورم بالای 50 درصد و نرخ سود بانکی 20 درصد است و این شرایط انگیزه ای برای جذب سرمایه در بانک ها ایجاد نمی کند

        روس ها  در شروع جنگ با اوکراین با تکیه بر ابزار بهره بانکی برای مدیریت تورم توانستند نرخ تورم را در شرایط جنگ کنترل کنند

از کارخانه آجرپزی  کریمی تا پارچه فروشی ارضی

درآمد  مداحان  از کجاست؟
آرمان ملی : نمی توان منکر نقش و تاثیرگذاری مداحان بر جامعه شد و حتی 
در رژیم گذشته هم جایگاه خود را داشتند. با پیروزی انقلاب اسلامی جایگاه 
مداحان در عزاداری ها و مراســم مذهبی مهم تر هم شد اما برخی اقدامات 
سبب انتقاد از این قشر شد چرا که مداحان در  بسیاری مواضع الگوی جوانان 
هستند و بخشی از جامعه تاثیرپذیر از آنچه هســتند که مداحان از پشت 
تریبون بیان می کنند. ورود مداحان به حوزه سیاست، حمایت از یک گروه و 

تخریب رقیب از جمله آفت های مداحی است...
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یـادداشــت2

همین صفحه

داریوش قنبری
استاد دانشگاه

واقعیت این است که موضوع برجام بسیار پیچیده شده 
و هرازگاهی یکسری امیدها ایجاد می شود و بعد از آن 
امیدهایی که برای احیای برجام ایجاد می شود با ابهاماتی 
مواجه می گردد. وقتی مذاکرات قطر مطرح شد، به نوعی 
امید به احیای برجام دوباره قوت گرفت اما بعد از مذاکرات 

با اظهارنظرهایی که از طرف مقابل ...

راهکارهای دیپلماتیک در اوج بحران ها 

      نیروهای افغان شناخت 
     دقیقی از خطوط 
    مرزی ندارند

راهکارهای دیپلماتیک در اوج بحران ها  بازار سیل  گرم است!

نامه ائمه جمعه به رهبری:  هنوز با کسب رضایت جنابعالی فاصله داریم

تأمین خسارات سیل 

واقعیت این است که موضوع برجام بسیار 
پیچیده شده و هرازگاهی یکسری امیدها 
ایجاد می شود و بعد از آن امیدهایی که برای 
احیای برجام ایجاد می شود با ابهاماتی مواجه 
می گردد. وقتی مذاکرات قطر مطرح شد، به 
نوعی امید به احیای برجام دوباره قوت گرفت 
اما بعد از مذاکرات با اظهارنظرهایی که از 
طرف مقابل شنیده شد، آن امیدها خیلی 
پایدار نماندند و به زودی باز بر ابهامات افزوده 
شد. الان هم موضوع نسبت به گذشته بسیار 
پیچیده تر شده و با توجه به اظهارنظرهایی 
که از طرف مقابل به گوش می رسد، اینکه 
امیدوار باشیم به این زودی احیای برجام را 
شاهد باشیم، خیلی خوشبینانه است؛ چون 
روز به روز بر ابهامات دارد افزوده می شود. 
درخصوص پیشنهاد جدید آقای بورل هم 
معلوم نیست که چه اجزایی دارد و جزئیاتش 
چیست. به هر حال آنچه هست از تلاش های 
اروپایی ها فقط می توان فهمید که نیاز آنها 
به برجام ظاهرا بیشتر از آمریکا و حتی ایران 
است. با توجه به اوضاع اوکراین و وضعیتی که 
برای فروش نفت ایران ایجاد شده از شدت 
نیازی که در گذشته ایران به احیای برجام 
داشت تا حدودی کاسته شده و از طرف 
دیگر آمریکا هم ظاهرا پس از بحران اوکراین 
مساله احیای برجام را در اولویت سیاست 
خارجی خود نمی بیند. اما اروپایی ها به شدت 
نیاز دارند و تکاپوی آنها برای احیای برجام 
نشان دهنده نیاز بیشترشان نسبت به احیای 
برجام است. به هر حال احیای برجام می تواند 
نفت ایران را روانه بازارهای اروپایی کند و تا 
حدودی فشارهای ناشی از تحریم روسیه بر 
مساله انرژی را برای اروپایی ها کاهش دهد. 
دورنمای حل بحران اوکراین هم باز با ابهامات 
بسیار زیادی مواجه است و به نظر نمی رسد 
این بحران به این زودی ها قابل حل باشد و 
درواقع هر روز که می گذرد بر طولانی بودن 
این بحران افزوده می شود و امیدواری چندانی 
برای حل این بحران وجود ندارد. جنگ دارد 
طولانی می شود و اروپا باید خودش را برای 
یک بحران انرژی آماده کند. سپتامبر هم 
نزدیک است؛ ماهی که اروپا به تدریج به سمت 
سرما پیش می رود و پاییز و زمستان و نیاز به 
انرژی بیشتر را در پیش دارد. اقدام اخیر آقای 
بورل را در همین چارچوب در قالب نیازی که 
اروپا دارد می توان تفسیر کرد اما آمریکایی ها 
آن نیازی که اروپایی ها به انرژی دارند را 
ندارند. از طرف دیگر فشار به اروپا تاحدود 

زیادی باعث می شود رقابت های اقتصادی 
بین آمریکا و اروپا به نفع آمریکا پیش برود. 
شاید آمریکایی ها بدشان نمی آید که از بحران 
اوکراین برای کاهش رشد اقتصادی اروپا 
استفاده کنند هرچند کاهش رشد اقتصادی 
چین هم مدنظرشان است. وابستگی آمریکا به 
واردات انرژی مانند اروپا و چین نیست. آمریکا 
خودش یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان 
نفت جهان است و نیاز خاصی ندارد. به هر 
حال بحران انرژی می تواند باعث آسیب 
جدی تر اقتصادی برای اروپا و چین شود. 
ضمن اینکه اروپایی ها نگرانی از بابت بحران 
خاص در منطقه خاورمیانه را هم دارند. یک 
بحران در منطقه خاورمیانه می تواند آنها را 
با فشارها و مشکلات بیشتری مواجه کند و 
از این لحاظ است که دارند اقداماتی را برای 
احیای برجام انجام می دهند. اما باید دید که 
جزئیات پیشنهاد بورل چیست و آیا اهداف 
ایران را تامین می کند و تضامینی که ایران 
بر آن پافشاری می کند در پیشنهاد بورل 
در نظر گرفته شده یا خیر؟ از اظهاراتی که 
از مسئولان سیاست خارجی کشورمان 
دیدیم، مشخص است که این پیشنهاد 
خیلی در چارچوب آن اهدافی که مسئولان 
سیاست خارجی ایران مدنظر دارند ارزیابی 
نمی شود و این هم باعث می شود امیدواری 
چندانی نسبت به این پیشنهاد جدید بورل 
وجود نداشته باشد اما قطعا و یقینا راهی جز 
دیپلماسی هم برای حل این مساله وجود 
ندارد. هم ایران و هم طرف های مقابل راهی 
جز دیپلماسی ندارند و شرایط بین المللی هم 
طوری است که تنها راه حل این مشکل که 
خود طرف مقابل بیشتر به آن دامن زده، ورود 
به مذاکرات و انتخاب راه حل دیپلماتیک 
باشد اما این راه حل دیپلماتیک کی به 
نتیجه می رسد، خیلی مهم است و بستگی 
به تعدیل مواضعی دارد که از طرفین دیده 
شود. به خصوص طرف آمریکایی در ارتباط 
با مساله تحریم ها که برای ایران حیاتی است 
باید نرمش و انعطاف بیشتری به خرج دهد . 
آنچه  برای ایران حیاتی است برداشته شدن 
تحریم هاست که بتواند از مواهب اقتصادی 
توافق بلندمدت با طرف های مقابل خود 
سود ببرد. با توجه به اظهارنظرهای صورت 
گرفته به نظر نمی رسد پیشنهاد بورل آن 
منافع حداکثری و اختیاراتی که ایران دارد را 
برآورده کند اما به هرحال اینکه این پیشنهاد 
ارائه می شود، حداقل حسنش این است که 
همچنان راه دیپلماسی را باز گذاشته و این 
خودش می تواند امیدوارکننده باشد. در اوج 
بحران ها همیشه راهکارهای دیپلماتیک 

وجود دارد. 

باران می توانست رحمت باشد اما ما آمادگی رحمت را نداشتیم. 
حریم رودخانه ها را و مسیل ها را حرمت نمی کنیم. می گوییم 
طبیعت خودش مراقب باشد. طبیعت مراقب خودش هست.  در 
حوزه  آبخیزداری هم کار را به فردا می اندازیم مرگ عزیزان ما در 
هفته  پر باران  وسیل و خسارت های وحشتناک به هموطنان از یک 
سو،  حضور برخی مسئولان تا زانو در گل از سوی دیگر عجیب و 
غریب بود. مسابقه آنها برای در گِل ماندن و عکس از حالت های گِلی 
سوژه  مردم شد. اما این همه به قول غربی ها شوآف یا به قول خودمان 
پزُ دادن برای چیست؟ هر چند که شوآف واژه  انگلیسی است. کلمه  
پز هم فرانسوی است اما چون سال های سال است این واژه وارد 

فرهنگ زبانی ما شده است به غریبه بودن کلمه فکر نمی کنیم.
    چرا پز می دهیم؟

 پز به خدمت کردن به مردم... انگار جامعه  تظاهر را به عنوان 
یک استراتژی تعامل پذیرفته است. تضادهای فرهنگی هم بر 
این ماجرا دامن زده است. ما برای مقبول افتادن به طبقه  حاکم 
خود را گاهی شبیه آن  می کنیم تا امتیاز به دست بیاوریم . ما 
متاسفانه  تظاهر را یک مهارت اجتماعی می دانیم. ریا و تظاهر 
در ادبیات فارسی و شعر ما از قرن های گذشته هم خیلی پررنگ 
است. حافظ مدام به این موضوع اشاره می کند: »در میخانه 
ببستند خدایا مپسند/ که در خانه   تزویر و ریا بگشایند«یا امیر 
خسرو دهلوی می گوید:»منافقند و ریای جمیع اهل بشر/ بیا 
به صحبت یاران بی ریا و نفاق«.اصلا چرا در فضای مجازی پز 
می دهیم؟  پز به خوشبخت بودن، عاشق بودن و ثروتمند بودن. 
چرا آن دختر جوان در کنسرت رضا صادقی آنچنان نقش عاشق ها 
را بازی می کند و با سوز و گداز گریه می کند و احساسات مردم 
را برمی انگیزد. بعد معلوم می شود این هم بخشی از فیلمش بوده 

است. برای جذب دنبال کننده  صفحه اش. ماجراهای توخالی 
هالک یا سجاد غریبی چیست؟ این فیلم هایی از مبارز بودنش و 
جا خالی دادنش در صحنه های واقعی مبارزه دیگر چیست؟بعد از 
انقلاب در عرصه  ارتباطات و دسترسی آسان به فضاهای مجازی 
خیلی از مردم جهان ترغیب به تظاهر یا شوآف یا پز دادن شده اند. 
این مسئله فقط خاص ایران نیست. من یک فعال محیط زیستم 
مرا ببینید. من یک فعال سیاسی باید دیده شوم. آیا من زیباترین 
نیستم لطفا مرا ببینید با فیلتر نارنجی روی صورت و اکلیل های 
مصنوعی و دماغ و دهان ادیت شده . من احتیاج به دیده شدن 
دارم. من توجه شما را گدایی می کنم. لطفا  من یک روشنفکر 
و کتابخوانم مرا ببینید. من و... هزار من دیگر. به قول تیموتی 
اسنایدر در عصر اینترنت  ما همه ناشر شده ایم. حالا فضایی 
برای نمایش های ما فراهم شده است. تیموتی اسنایدر درست 
می گوید در گذشته آدم ها فرصت ریاکاری کمتر داشتند. فرصت 
پز دادن کمتر داشتند مگر در محافل و مهمانی های محدود حالا 
در مهمانی جهان می توانند همه چیز را به اشتراک بگذارند. اما 
ریاکاری در ایران داستان دیگری دارد. همه دوست دارند مقبول 
فرادستان قرار بگیرند. پس فرودستان برای خشنودی فرادستان 
مجبور به کتمان واقعیت می شوند و ریا می کنند و نسل به نسل از 
دوران سده های قدیم این قضیه هم چنان پررنگ است. شاعران 
برای گرفتن صله دروغ می بافتند. وزرا برای خشنودی پادشاه 
طامات می بافتند. بنابراین ریاکاران هنوزمی تازند. مردمان جهان 
در مسابقه  ریاکاری ثروتمندان به دنبال نشان دادن ثروت و فقرا 
در حال رصد میزان بدبختی و مقایسه خود با مرفهین جهان. این 
روزها بیشتر از هر زمانی یک فقیر می داند چه چیزهایی  ندارد و 
عقده ها و خلاء ها روان مردمان را رنجور کرده است. به هر حال 
ریاکاری یک مهارت نیست. یک نمایش است که در اثر تکرار، 
زشتی آن فراموش مان شده است. اما فراموشی نمی تواند از سیاهی 
آن بکاهد. به قول قاآنی: »به زرق مرد ریاکار خوب می نشود/ که 

زشت هرگز زیبا نگردد از زیور«.

آرمان ملی: نمایندگان ولی فقیه و ائمه جمعه سراسر کشور 
طی نامه ای با تشکر از مقام معظم رهبری، تاکید کردند که بر 
خود فرض می دانیم نه در قول، بلکه در فعل تذکرات و منویات امام 
مسلمین را در دستور کار تشکیلاتی و جمعی قرار دهیم. متن این 
نامه به شرح ذیل است: محضر مبارک حضرت آیت ا... العظمی امام 
خامنه ای)مدظله العالی(؛ رهبر حکیم و فرزانه انقلاب اسلامی سلام 
علیکم و رحمة ا...؛ با احترام و آرزوی سلامتی و عزت روزافزون در 
پیشبرد راهبرد مقاومت و مقابله با استکبار جهانی، در دو عرصه 
جنگ سخت و جنگ نرم و در جبهه ای به گستردگی جهان اسلام 
و ضمن عرض تسلیت به مناسبت فرارسیدن ایام عزاداری سید و 
سالار شهیدان)علیه السلام(، که با داغدار شدن جمعی از هموطنان 
شریف در حادثه سیل توأمان و حزن انگیزتر شده است، استدعا 
داریم؛ تقدیر و تشکر امانتداران خود در قرارگاه های نمازجمعه کشور 
را بابت محبت انگیزه بخش و عنایت هدایت گرانه ای که در جریان 
توفیق شرفیابی خدمت آن وجود شریف مبذول شد، پذیرا باشید. 
آنچه که پس از دوسال فترت، در این دیدار پربار می تواند نقطه 
عطفی در ادامه مسیر دشوار تحول و شکوفایی شبکه امامت جمعه 
رقم بزند، در سه بخش قابل ملاحظه است : بخش اول، تعابیر عمیق 
و توصیفات بدیعی بود که از لسان حضرتعالی در بیان فضائل فریضه 
سیاسی-  عبادی نماز جمعه، جایگاه رفیع و ابعاد متعالی این واجب 

سمبلیک در ساختار حاکمیتی نظام مقدس جمهوری اسلامی 
ایران شنیده شد و فرصتی ارزشمند برای تلاش مضاعف و عینیت 
بخشیدن به این تصویر زیبا و دل انگیز در اختیار قرار می دهد. 
بخش دوم، دو نشان افتخار در خصوص رویکرد مردمی ائمه جمعه 
و خدمات اجتماعی انجام شده در مقاطع شیوع کرونا و مواسات و 
سیل و زلزله و سایر مصادیقی است که خالصانه و ارادتمندانه در 
کانون اهتمام بوده و هست و با اشراف آن جناب بر گردن شبکه 
امامت جمعه آویخته شد.  بخش سوم، هشدارها، تحذیرها و 
توقعاتی بود که از حوزه سلوکی و رفتاری، تا مدیریتی و رویکردی، 
تا غنی سازی محتوای خطبه ها را در بر می گرفت و برخی همواره 
در دیدارهای سه دهه گذشته مورد تأکید حضرتعالی بوده است و 
یادآوری مجدد بخشی از آنها نشان می دهد هنوز با کسب رضایت 
جنابعالی فاصله داریم و البته این بخش، هدف اصلی از تشکیل 
سالیانه این گردهمایی است، تا شبکه گفتمانی ولی امر مسلمین، 
خودش را با محک امامت و ولایت بسنجد و به تصحیح و بهبود 
بپردازد. خاطره بی نظیر این دیدار شیرین را همچون سرمایه ای 
مانا و پایدار در دل و جانمان محفوظ نگه خواهیم داشت و بر خود 
فرض می دانیم؛ نه در قول، بلکه در فعل، ضمن بررسی و مداقه 
آسیب شناسانه، اتخاذ تدابیر لازم در ارتباط با تذکرات و منویات امام 

مسلمین را در دستور کار تشکیلاتی و جمعی قرار دهیم. 

تغییر اقلیم بیشترین خسارت  را 
به بخش کشاورزی وارد می کند؛ چه 
خساراتی که ناشی از تغییر ناگهانی آب 
و هوا که منجر به تنش در گیاه می شود 
و چه خساراتی که به زیرساخت های 
مزارع و باغ ها و کانال ها و لوله ها و چاه ها 
و قنوات وارد می آید.  18 استان و 
به تازگی گفته می شود 21 استان درگیر 
سیل بوده اند و تقریباً در همه استان ها 
بخش های کشاورزی بیشتر از سایر 
بخش ها خسارت دیده است، دام های 
شناور بر روی آب، درختان از ریشه 
کنده شده، زیر آب رفتن درختان و از 
بین رفتن محصولات زراعی، این بخش 
عادی و تصویری است که از ویدئوها 
فیلمبرداری  و  همراه  تلفن های  و 
خبرگزاری ها می بینید، مانند تصادفی 
که شما در صحنه حادثه فردی مجروح 
و مضروب را می بینید اما از درد و نقص 
عضو و از کارافتادگی او فعلًا نشانه ای 
حداقل در صحنه دیده نمی شود. آقای 
سیدجواد ساداتی نژاد، وزیر کشاورزی 
در جلسه مدیریت ستاد بحران وزارت 
جهاد کشاورزی در خصوص سیل اخیر 
حداقل در 16 استان و تعیین میزان 
خسارات در فاز اول پیش بینی کرده 
است که بیش از 6 هزار میلیارد تومان در 
حوزه های مختلف کشاورزی اعم از دام، 
طیور، عشایر، قنوات، زنبورعسل، باغ ها 
و شبکه های آبیاری خسارت وارد شده 
است. به باور نگارنده  روزهای سختی 
پیش روی کشاورزان خسارت دیده 
است و بعضاً با توجه به نوع خسارت 
نمی توانند با هر هزینه ای به وضع اولیه 
برگردند، باغداری که سالیان سال 
هزینه کرده تا درختان باغش مثمر 
شوند و سیل ناگهان درخت ها را از 
ریشه درآورده یا آنقدر آسیب جدی به 
تنه و ریشه درختان وارد آمده که یکی 
دو ماه بعد تازه تأثیر منفی حادثه پیدا 
می شود و درختان می خشکند علاوه بر 
آن لایروبی، تسطیح و حذف لایه های 
گل و سنگ و چوبی که سطح مزارع و 
باغ ها را پوشانده است جدای از هزینه 
بالایی که دارد، زمان کاشت و داشت 
را هم به هم می زند، باغداری که همه 
سرمایه اش چند هکتار باغی است که 
در مثلًا استان های کرمان و یزد احداث 

کرده با این سیل همه  سرمایه اش از 
دست رفته است حتی اگر آسیبی به 
درختان نرسیده باشد محصول امسال 
اگر از سرمای بهاره آسیب ندیده باشد 
با این سیل و بارش های رگباری از 
بین رفته، سطح باغ به وسیله لایه های 
گل ناهموار شده است. حرکت آب در 
مسیل هایی که سال ها روان آبی به خود 
ندیده اند و انباشته از سنگ و چوب و 
پلاستیک های رها شده در طبیعتند 
خاک باغ و مزرعه را تبدیل به محل 
انباشت انواع و اقسام اجسامی  کرده 
است که بیرون بردن آنها از باغ و مزارع 
هزینه های هنگفتی می طلبد که از توان 
کشاورز و باغدار خارج است . در سیل 
اخیر برآورده شده است که به بیش از 
900 هزار هکتار اراضی 110 هزار هکتار 
از باغ ها در 19 استان بیش از 10 تا 100 
درصد خسارت دیده اند. حجم خسارات 
به قدری وسیع است که بودجه سالیانه 
مربوط به حوادث غیرمترقبه که برابر 
آیین نامه ماده 10 قانون تنظیم بخشی 
از مقررات مالی دولت تا یک درصد از 
بودجه سالیانه را می توان به تأمین 
خسارات حوادث غیر مترقبه اختصاص 
داد جوابگوی تأمین خسارات وارده 
نیست. در کشور بیمه حوادث خصوصاً 
در بخش کشاورزی نتوانسته پاسخگوی 
کشاورز بیمه گزار باشد و نوع برآورد 
خسارت و زمان دریافت حق بیمه و 
پرداخت خسارت آنچنان ناهمگون است 
که برخی از کشاورزان عطای بیمه را به 
لقای آن بخشیده اند. دولت و مجلس باید 
راهکاری پیدا کنند که کشاورز و باغدار 
منافع خود را در بیمه کردن محصولات 
کشاروزی بداند. سخن آخر اینکه خطابم 
به نمایندگان مجلس است که باید سراغ 
صندوق توسعه ملی بروید و با طرحی 
دوفوریتی و حتی سه فوریتی دست 
دولت را باز بگذارند تا از صندوق توسعه 
ملی اعتباری در اختیار دولت قرار گیرد 
که با توجه به گستردگی سیل در بیش 
از 20 استان کشور و میزان خسارات 
وارده به زیرساخت ها و مهم تر از آن 
پرداخت خسارت فوری به آن بخش از 
خسارت دیدگان اعم از خسارات وارده 
اماکن مسکونی، زیرساخت های  به 
شهری و مهم تر از آن بخش کشاورزی 
که بعضاً تا 100 درصد آسیب دیده اند 
به مرحله عملی وارد شوند تا آسیب 
دیدگان در بخش های مختلف بتوانند 
به وضع  خود اندکی سروسامان بدهند. 

نعمت احمدی
حقوقدان

داریوش قنبری
استاد دانشگاه

فریبا خانی
نویسنده و روزنامه نگار

»آرمان ملی« دلایل سیلاب های اخیر را در 
گفت وگو با بهلول علیجانی  بررسی می کند

سازه های شهری ما   تاب آوری 
کمی در برابر سیل دارند
یکی از مشخصه های بارز تغییر اقلیم 
 بارش های رگباری نامتعارف است. 
شکی در تاثیر تغییراقلیم در شدت 

بارندگی های اخیر کشور نیست
آرمان ملــی : آیا بایــد از این 
ریزش هــای جــوی تابســتانه 
احســاس امیــدواری کنیم؟ یا 
از اینکــه ســاخت و ســازهای 
شــهرهای مان به گونه ای است 
که تاب آوری کمی در برابر ســیلاب دارند احســاس 
ناخشنودی داشته باشیم؟ به هر روی تابستان امسال، 
کشورمان داستان متفاوت تری از ریزش های جوی را ...

صفحه 9

 جوابیه وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
به روزنامه »آرمان ملی«: 

تصمیم سازی علمی برای 
مهار کرونا

صفحه 9

صفحه 3

نظراتمان درباره 
 طرح بورل را 
ارائه کرده ایم

صفحه 11

یـادداشــت 1

صفحه6

جعفر قنادباشی
 تحلیلگر مسائل بین الملل

میانجی گری  در  نقشی  هیچ  منطقه  کشورهای 
یا واسطه گری در مذاکرات ندارند. البته ممکن است 
کشورهایی همچون قطر یا عمان علاقه مند به سیاستی به 
نفع یا به ضرر ایران باشند اما چنین علاقه مندی در عرصه 
عمل و عرصه دیپلماتیک هیچ جایی ندارد. لذا آنچه که 

هست بیشتر تبلیغات از سمت ...
صفحه 11

سخــن روز

صفحه 2

با توجه به این مساله که شرایط ژئوپلیتیکی جهان تغییر 
کرده که بیشتر جنگ اوکراین سبب ساز آن شده؛ طرف های 
ایران و آمریکا نیز در مواضع خود تجدید نظر کرد ه اند. البته 
آمریکایی ها بیشتر به خاطر مسائل داخلی خودشان و ایران 
به خاطر تغییر شرایط ژئوپلیتیکی به سمت اتخاذ چنین 

تصمیمی رفته اند. لذا تصور نمی شود....

عبدالرضا فرجی راد
تحلیلگر مسائل بین الملل

اروپا در انفعال

طرفین برجام به سمت » پلن  بی «  بروند

حسین انصاری راد در گفت وگو با »آرمان ملی«:

تنها راه عبور کشور از  مشکلات 
اصلاحات است
     مجلس یازدهم چه برنامه ای برای   

   حل مشکلات مردم ارائه داده است؟  

     اصلاح طلبان باید به مطالبه گری خود  
   ادامه بدهند  

صفحه 6


